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Dabastól Dabasig, 15 éve volt az gazdademonstráció

Kibővített ülést tartott a HANGYA Igazgató Tanácsa

Nyílt ülést tartott 2020. február 12-13-án a HANGYA Igazgató Tanácsa, ahová
meghívást kaptak a tagszervezetek képviselői. A kétnapos megbeszélésen a
szervezet működésének jobbá tételéhez kapcsolódóan megvitatásra került a
fiatalítás, a fiatal generáció megszólításának kérdése. Kiemelt téma volt a
termelői együttműködések jelenlegi helyzetében jelentkező problémák,
megoldási lehetőségeik, továbbá a 2021 utáni Közösségi Agrárpolitika termelői
együttműködéseket érintő eddig megismert keretei.A tanácskozás a 15 évvel
ezelőtt lezajlott gazdademonstráció termelői együttműködéseket érintő
követeléseiről megállapította, hogy bár annak teljesítése terén bizonyos
előrelépés történt, ugyanakkor annak mértéke messze nem érte el azt a szintet,
ami az együttműködésre hajlandó gazdák jogos igénye. Megállapították, hogy a
honlap bevezetőjeként szereplő, 2010-ben elfogadott stratégia továbbra is helyes
irány, amelynek megvalósítása a gazdák érdeke. A jelenlévők ezzel
összefüggésben egyhangú szavazással elfogadva az alábbiak szerinti
közleménnyel hozzák nyilvánosságra álláspontjukat.

DABASI közlemény

A HANGYA Igazgató Tanácsa 2020. február 12-13-án tartotta kibővített ülését
DABAS településen, megemlékezve a 15 év előtti gazdagyűlésről. Az akkori
gazdagyűlést követő demonstráció egyik fontos követelése volt a szövetkezeti
rendszer erősítése és a termelői csoportokat érintő kedvezőbb szabályozási
környezet kialakítása. A tanácskozás résztvevői megállapították, hogy az eltelt
időszakban nem történtek érdemi változások, sőt a 2006. évi X. tv és a 2013-ban
elfogadott Ptk. a társasági joghoz igazított szövetkezeti szabályaival alapjaiban
rombolta a termelők szövetkezeti összefogásának lehetőségeit. A szövetkezetek a
közérdekű gazdasági- társadalmi tevékenységük jogi elismerésén alapuló
kompenzáció nélkül ma versenyhátrányban vannak a tőkepiacon, ami gátolja az
integrálódni szándékozó termelői szerveződések esélyeit is a termékpálya
kiépítésében. A hátrányos helyzet kialakulásában különös felelősség terheli az az
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agrár-érdekképviseleteket.
A kormányzat 2010-ben meghirdette a NER programot, azonban az agrárium
gyakorlatilag kimaradt a falusi gazdálkodók széles körét érintő nemzeti
együttműködés rendszeréből azáltal, hogy a meghirdetett hazai és EU
források alapvetően az egyes, pontszerűen elhelyezkedő gazdálkodókat
tekintették célcsoportnak, ugyanakkor az őket integratív módon segítő közösségi
szolgáltatókat pedig nem támogatták érdemleges és koherens formában. Ezen ok
miatt hiányzik a szervező erő, amely ezeket globális szintű nemzeti
összefogássá formálhatja informális és piaci vonatkozásban.
Sok helyütt ma már nem a falu fenntartásáról beszélünk, ezért
kistérségi reorganizáció és a szubszidiaritás erősítése szükséges,
amihez csak a szövetkezés adhat hatékony kiinduló pontot, amire a
HANGYA kidolgozott egy programot.
Figyelemmel arra, hogy az elmúlt 10 év során nem történt kedvező változás
ebben a folyamatban, a HANGYA arra kéri a polgári kormányzatot, hogy
sürgősségi intézkedésekkel akadályozza meg a termelők megmaradásához
nélkülözhetetlen, de még működő termelői szervezetek összeroppanását.
Ezeknek az intézkedéseknek különösen ki kell terjednie az elismert termelői
együttműködések támogatási kifizetéseiben tapasztalt késedelmek és
mulasztások sürgős és méltányos rendezésére, illetőleg a 2014-2020 közötti
támogatási ciklus maradványösszegeinek a termelői együttműködések
piacképességét javító célzott fejlesztési lehetőségeire.
Az Európai Unió az eddig közzétett dokumentumai szerint a következő tervezési
ciklusában is kiemelten támogatja a termelői érdekű társulásokat. A HANGYA
üdvözli ezt a törekvést, és arra kéri a Nemzeti Agrárkamara és a MAGOSZ
vezetőit, hogy segítség elő a TÉSZ, TCS és BÉSZ formában működő szövetkezeti
gazdatársulások ügyét az ágazatpolitika gyakorlati lépéseiben, mert ez a valódi
gazdaérdekű integráció.
A HANGYA vezetése a jelenlegi helyzet orvoslása érdekében egy Nemzeti
Agrárszövetkezeti Programot javasol elindítani, amelyhez a honlapunkon
vitára bocsájtásra kerülő javaslatcsomagot dolgozott ki. Ennek 2020. március
végéig tartó véleményezését követően kívánja szervezetünk a kormányzat
illetékeseit felkérni a Program támogatására és annak elemeit az EU 2021-2027
költségvetési ciklusára tervezett Vidékfejlesztési Programban történő
érvényesítésére.
Dabas, 2020. február 13.
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